

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, January 1980

IMPLEMENTATION OF THE AGREEMENTS REACHED IN THE MULTILATERAL TRADE NEGOTIATIONS

Introduction

On 17 December 1979 the Community signed the different agreements negotiated in the course of the GATT Multilateral Trade Negotiations in Geneva. As decided by the Council at its session of 21 November 1979, the tariff protocols have been signed both by the Community and Member States, the commitment of the latter relating to Community concessions on coal and steel products covered by the Treaty of Paris (ECSC). The Council and the Member States having arrived at the conclusion that Member States would sign the codes on "technical barriers" and "aircraft" alongside the Community, these two agreements were also signed by Member States. Although some of the Member States' signatures are conditional on ratification, it is clear that the Community has concluded the whole MTN package before 1 January 1980¹. The tariff concessions made by the Community² as well as the different agreements concluded in the course of the Tokyo Round, will be published in the Official Journal in the near future.

Internal implementation

By virtue of their conclusion by the Community, the agreements will be binding on the Community institutions and the Member States (Article 228(2) of the EEC Treaty), which will thus be obliged to observe their provisions. According to the jurisprudence of the Court of Justice, the provisions of international agreements concluded by the Community prevail in the event of conflict over rules of internal law and confer on interested parties the right to rely upon them before the courts where such provisions are self-executing. The Community is also bound, as a party to the various agreements, to ensure that its internal laws, regulations and administrative procedures are compatible with the agreements in question.

In practice, many provisions of the agreements will not entail any special internal implementing measures. Some of them simply define objectives or rules of conduct for the public authorities, for which no internal legislative provisions are needed but to which the Community institutions and the Member States' authorities will of course have to adhere. There are other provisions in the agreements which are perfectly compatible with the internal provisions in force and so no changes would be necessary.

However, the Community institutions have had to, or will have to, take special measures to ensure the internal implementation of the agreements signed by the Community, where these agreements entail precise legal obligations and consequently require changes or additions to the arrangements hitherto in force.

¹See IP(79)326.

²The tariff concessions by the Community's partners (4,500 pages) will be published by the GATT Secretariat

The Community has already taken the necessary steps to implement the MTN package as from 1 January 1980 in three sectors:

- Industrial tariff reductions

The first instalment of one eighth of the agreed tariff reductions is due to be implemented as of 1 January 1980. These reductions are incorporated in Council Regulation (EEC) No. 3000 (79)¹ amending the Common Customs Tariff for 1980, which is a regular annual exercise. Other points to be noted:

- on civil aircraft and parts the duty is suspended to zero as from 1 January 1980
- on textiles and steel products, the first reduction is postponed till 1982;
- on some products, particularly those of interest to LDC's, the entire reduction will be implemented on 1 January 1980.

- Agricultural concessions

The Council has adopted five regulations implementing the concessions agreed in the MTN. These cover respectively:

- the prefixation of the import levy on beef;
- the opening of tariff quotas for beef for processing (50,000 tonnes), high-quality beef (21,000 tonnes), buffalo meat (2,250 tonnes) and young cattle (230,000 head);
- the modification of the tariff classification for certain kinds of poultry meat;
- the calculation of levies and opening of tariff quotas for Cheddar (15,250 tonnes);
- the revisions of the Common Customs Tariff to incorporate the tariff reductions in the agricultural sector. For a large number of products the entire reduction will be implemented as from 1 January 1980. For the remaining products, the tariff reductions are being implemented in either four or eight annual instalments, beginning in 1980.

It should be recalled that the Community already implemented in 1977 a considerable part of its offer on tropical products in the form of additional tariff suspensions within the GSP (44 new products, increased margins on 70 others).

- Anti-dumping and anti-subsidy

The agreements on the implementation of Article VI of the General Agreement (anti-dumping) and on the uniform interpretation and application of Articles VI, XVI and XXIII (subsidies and countervailing measures) are being implemented jointly with a single Council regulation for the EEC (No. 3017/79) and Commission Recommendation for the ECSC (No. 3018/79) which replace all previous texts on the subject.²

As regards the other multilateral agreements, the situation is as follows:

¹See Official Journal No. L 342 of 31.12.1979.

²Official Journal No. L 339 of 31.12.1979

- Customs valuation

The agreement is designed to ensure a more uniform application of the principles set out in Article VII of the General Agreement. Under a bilateral arrangement the Community and the United States will apply the agreement as from 1.7.1980. Implementation will require the modification of existing Community law. A new regulation to replace Council Regulation (EEC) No. 803/68 of 27.6.1968 on the valuation of goods for customs purposes is under preparation. It will shortly be adopted and published in the Official Journal.

- Import licensing

Existing Council regulations (Nos. 925 and 926/79) as well as the relevant regulations in the agricultural sector, already cover the provisions of the agreements on import licensing procedures, and no new legal instrument will be required.

- Technical barriers to trade

A procedural decision is under preparation which lays down rules for internal coordination within the Community so as to ensure full and effective compliance with the provisions of the GATT agreement.

- Government procurement

The agreement, which extends the scope of the GATT to an area of trade hitherto expressly excluded, will not come into effect until 1981. A certain number of draft procedural amendments to Regulation (EEC) No. 77/62 are under discussion in the Council.

- Trade in civil aircraft

No additional legal instrument is required for the implementation of this agreement apart from the necessary tariff measures (duties on aircraft and parts included in the list are suspended to zero as from 1.1.1980 among the participants). The agreements on technical barriers and on subsidies will also apply to trade in civil aircraft.

TALSMÄNDENS GRUPPE
S P R E C H E R G R U P P E
S P O K E S M A N ' S G R O U P
G R O U P E D U P O R T E - P A R O L E
G R U P P O D E L P O R T A V O C E
B U R E A U V A N D E W O O R D V O E R D E R

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, janvier 1980

APPLICATION DES ACCORDS CONCLUS LORS DES NEGOCIATIONS COMMERCIALES
MULTILATERALES

Introduction

Le 17 décembre 1979, la Communauté a signé les différents accords négociés à Genève au cours des négociations commerciales multilatérales dans le cadre du GATT. Comme l'avait décidé le Conseil lors de sa session du 21 novembre 1979, les protocoles tarifaires ont été signés par la Communauté et par les Etats membres, l'engagement de ces derniers se rapportant aux concessions communautaires sur les produits sidérurgiques et du charbon couverts par le traité CECA. Le Conseil et les Etats membres étant parvenus à la conclusion que les Etats membres signeraient les codes sur les barrières techniques et les aéronefs civils, ces deux accords ont été signés également par les Etats membres.

Bien que certaines des signatures des Etats membres soient apposées sous réserve de ratification il est clair que la Communauté a conclu l'ensemble des accords résultant des négociations commerciales multilatérales avant le 1er janvier 1980 (1). Les concessions tarifaires faites par la Communauté (2) ainsi que les différents accords conclus lors du Tokyo Round seront publiés très prochainement dans le Journal officiel.

Application au niveau national

Les accords étant conclus par la Communauté, ils lient les institutions de la Communauté et les Etats membres (article 228, paragraphe 2, du traité instituant la CEE), qui seront donc tenus de se conformer à leurs dispositions. Conformément à la jurisprudence de la Cour de justice, les clauses des accords internationaux conclus par la Communauté priment, dans le cas d'un conflit, les règles de droit internes et confèrent aux parties intéressées le droit de s'appuyer sur elles devant les tribunaux lorsque ces clauses engendrent des effets directs. En tant que partie aux différents accords, la Communauté est également tenue de s'assurer que ses lois, règlements et procédures administratives internes sont compatibles avec les accords en question.

Dans la pratique, de nombreuses dispositions des accords n'entraîneront pas de mesures d'application internes spéciales. Certaines d'entre elles définissent simplement les objectifs ou les règles de conduite pour les autorités publiques; les institutions de la Communauté et les autorités des Etats membres sont bien sûr tenues d'y adhérer, même si aucune disposition législative interne n'est alors requise. D'autres dispositions des accords sont parfaitement compatibles avec les dispositions internes en vigueur et aucun changement ne s'impose donc pour elles.

Cependant, les institutions de la Communauté ont dû, ou devront, prendre des mesures spéciales afin d'assurer l'application interne des accords signés par la Communauté, lorsque ces accords entraînent des obligations légales précises et qu'ils nécessitent par conséquent d'apporter des changements ou des compléments aux régimes en vigueur jusqu'à présent.

(1) Voir IP(79) 326 (2) Les concessions tarifaires accordées par les partenaires de la Communauté (4.500 pages) seront publiées par le secrétariat du GATT. ./.

La Communauté a déjà fait les démarches nécessaires pour mettre en application, à compter du 1er janvier 1980, les accords résultant des négociations commerciales multilatérales dans trois secteurs:

- Réduction des tarifs industriels

Le 1er janvier 1980, le premier huitième des réductions tarifaires conclues sera mis en application. Ces réductions sont incorporées dans le règlement du Conseil (CEE) n° 300/79 modifiant le tarif douanier commun pour 1980(1); il s'agit là d'un exercice annuel régulier.

Il convient de noter les autres points suivants:

- les droits de douane pour les aéronefs civils et leurs pièces sont éliminés à partir du 1er janvier 1980;
- pour les textiles et les produits sidérurgiques, la première réduction est reportée à 1982;
- pour certains produits, en particulier ceux qui présentent un intérêt pour les pays en voie de développement, la réduction sera entièrement mise en vigueur le 1er janvier 1980.

- Concessions agricoles

Le Conseil a adopté cinq règlements rendant effectives les concessions conclues lors des négociations commerciales multilatérales. Ils couvrent respectivement:

- la préfixation du prélèvement à l'importation de viande bovine;
- l'ouverture de contingents tarifaires pour la viande bovine destinée à l'industrie (50.000 tonnes), le boeuf de haute qualité (21.000 tonnes), la viande de buffle (2.250 tonnes) et les jeunes bovins (230.000 têtes);
- la modification de la classification tarifaire pour certains types de volailles;
- le calcul des prélèvements et l'ouverture des contingents tarifaires pour le Cheddar (15.250 tonnes);
- la révision du tarif douanier commun pour englober les réductions tarifaires dans le secteur agricole.

Pour un grand nombre de produits, la réduction sera entièrement appliquée à partir du 1er janvier 1980. Pour les produits restants, les réductions tarifaires seront mises en vigueur en quatre ou huit étapes, à partir de 1980.

Il faut rappeler qu'en 1977 déjà, la Communauté a appliqué une part considérable de ses concessions sur les produits tropicaux sous la forme de suspensions tarifaires supplémentaires dans le cadre du système des préférences généralisées (44 nouveaux produits, marges accrues pour 70 autres)

- Mesures contre le dumping et les subventions

Les accords sur l'application de l'article VI de l'accord général (antidumping) et sur l'interprétation et l'application uniformes des articles VI, XVI et XXIII (subventions et droits compensateurs) sont mis en vigueur conjointement avec un seul

(1) Voir Journal officiel n° L 342 du 31.12.79

règlement du Conseil pour la CEE (n° 3017/79) et une ^{autre} recommandation de la Commission pour la CECA (n° 3018/79) qui remplacent en la matière tous les règlements précédents sur le sujet. (1)

En ce qui concerne les autres accords-multilatéraux, la situation est la suivante:

- Valeur en douane

L'accord vise à assurer une application plus uniforme des principes énoncés à l'article VII de l'accord général. Dans le cadre d'un accord bilatéral, la Communauté et les Etats-Unis appliqueront l'accord à partir du 1er janvier 1980. A cet effet, il sera nécessaire de modifier la législation communautaire en vigueur. Un nouveau règlement destiné à remplacer le règlement du Conseil (CEE) n° 803/68 du 27.6.1968 sur l'évaluation des marchandises à des fins douanières est en préparation. Il sera adopté prochainement et publié au journal officiel.

- Licences d'importation

Les règlements existants du Conseil (n°s 925 et 926/79) ainsi que ceux qui concernent le secteur agricole couvrant déjà les dispositions des accords sur les procédures de licences d'importation, et aucun nouvel instrument légal ne sera requis.

- Obstacles techniques au commerce

Une décision d'ordre procédural est en préparation qui fixera les règles de coordination interne au sein de la Communauté pour assurer l'application intégrale et effective des dispositions de l'accord.

- Achats gouvernementaux

L'accord, qui étend la portée du GATT à un secteur du commerce jusqu'ici expressément exclus, n'entrera pas en vigueur avant 1981. Un certain nombre de projets d'amendement de procédure au règlement du Conseil (CEE) n° 77/62 sont en discussion au Conseil.

- Commerce des aéronefs civils

Aucun instrument supplémentaire n'est requis pour l'application de cet accord à part les mesures tarifaires nécessaires (les droits de douane sur les aéronefs et les pièces incluses dans la liste seront éliminés à partir du 1er janvier 1980 dans les Etats signataires. Les accords sur les obstacles techniques et sur les subventions toucheront également le commerce des aéronefs civils.

(1) Publiés au Journal officiel n° L 339 du 31.12.1979
Voir P - 1 (1980)